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Vandaag presenteerden we de eerste ideeën voor het Gebiedsplan aan de organisaties die 
samenwerken in de vier gebiedscoalities. De gebiedscoalitie Campus Zonnestraal presenteerde 
vandaag haar ambities – tijdens de vorige bijeenkomst waarin deze presentaties plaatsvinden waren 
zij verhinderd. 
 
De bijeenkomst werd bijgewoond door 20 personen, allen op de één of andere wijze verbonden met 
één van de vier coalities. Organisaties die aanwezig waren: Kip-Eigen en landschapsbureau, 
Voedselvereniging Ons Eten Hilversum, CSA Land in Zicht, Piment, Spoor 6, Hilverzorg, ACIC, Kok & 
Partners, Zodus, Healing Grounds, Wijnboerderij Zonnestraal, Andromeda, Institute for Positive 
Healt, Landgoed de Rading en diverse zorgprofessionals (waaronder fysiotherapeut, huisarts). 
 
Verder aanwezig: Reijer van der Heyde en Roland Velthuise (Zonnestraal), Andries Geerse en Jeanine 

Herholdt (We Love the City), Wouter Groote (procesbegeleider via Common Grounds) en Tanja 

Knollema (communicatie gebiedsplan). 

 

Welkom – Wouter Groote 

Wouter heet iedereen welkom en schets het proces van het Gebiedsplan. Deze week vindt een aantal 

belangrijke gesprekken plaats, zoals met de provincie, de gemeente , de bewoners en deze 

bijeenkomst met initiatiefnemers.  

We verwachten dat we na de zomer de reacties van de provincie en gemeente kunnen gaan 

verwerken. Verder organiseren we nog een bijeenkomst voor een breed publiek, waar iedereen 

welkom is en nog de mogelijkheid bestaat om vragen te stellen en opmerkingen te maken.  

Het streven is om een eerste concept in mei klaar te hebben, waarna diverse toetsingsrondes door 

overheden plaatsvinden. Met die planning hopen we na de zomer een definitieve versie te kunnen 

afronden. We koersen op een definitief plan op 4 oktober en een behandeling in de gemeenteraad in 

december. Hopelijk met veel instemming, zodat de gemeente in 2025 kan starten met het opstellen 

van een nieuw omgevingsplan. Als die basis er ligt, kunnen we samen met de gebiedscoalities de 

uitwerkingen starten. 

In de tussenliggende periode blijven vragen en opmerkingen welkom.  

  



 

Het eerste resultaat - presentatie Andries Geerse 

Missie 

Andries benoemd de bijzondere kwaliteiten 

van Zonnestraal en de opgave voor de 

toekomst. De geschiedenis speelt hierin een 

centrale rol: niet alleen wat betreft 

architectuur, maar ook wat betreft de 

maatschappelijke rol is Zonnestraal een icoon 

dat betaalbare zorg beschikbaar stelde aan 

iedereen.  

Dit is dan ook de basis van de toekomstige 

missie. 

 

 

Uitgangspunten voor de toekomst 

  

 

Sense of Being: gemeenschapszin is belangrijk en daarin betrekken we graag iedereen die hier 

woont, werkt of om een andere reden op Zonnestraal is. Dit uitgangspunt werkt door op meerdere 

vlakken en vraagt om vernieuwing en experiment, bijvoorbeeld op de manier van bouwen. We willen 



daarin vooruitstrevend zijn, net zoals in de periode dat het sanatorium werd ontwikkeld – en het 

resultaat moet betaalbaar blijven en voor iedereen toegankelijk. 

Sence of Place: we willen het landgoed als eenheid behouden, dus het niet opsplitsen of gebieden 

afstoten. Meerdere periodes hebben bijzondere sporen en verhalen achtergelaten, deze willen we 

allen een plek geven en wat we toevoegen moet bijzonder zijn.  

Sence of Nature: we willen meer natuur toevoegen. Niet alleen aan de bos- en heidegebieden, maar 

ook aan de agrarische gebieden en de overgang tussen agrarische gronden en natuur. Zo voegen we 

niet alleen meer groen toe, maar ook meer (bio)diversiteit. Ook brengt het plan meer rust in het 

gebied, zowel voor dieren als voor mensen. 

Sence of Health: we bieden ruimte aan nieuwe woonvormen waarin zorg en samenleven met elkaar 

verbonden zijn, afgestemd op diverse doelgroepen. We bieden een regeneratieve omgeving die veel 

mogelijkheden biedt om bezig te zijn, om van te leren, die je helpt bij je herstel of waar je 

gewoonweg van kunt genieten. De zorg die je vindt op Zonnestraal sluit zoveel mogelijk aan bij 

hedendaagse en integrale zienswijzen. 

 

Het voorstel op de kaart 

 

 
 

 

 



Wat behouden we? 

De diamanten geven aan wat wordt behouden. Dit is onder meer:  

• Het cultuurhistorische vastgoed, de monumenten 

• De ondernemers en organisaties die passen bij de missie en die al actief zijn op het landgoed 

• De  historische landschapsstructuur en - elementen 

• De verschillende woonvormen op het landgoed 

 

Wat verandert?  

Er zijn vier ontwikkelingen die onze 

ambities voor de toekomst in beweging 

zetten - de zogenaamde ‘gebiedscoalities’:  

1. Dorp voor betekenisvol leven 

2. Boerderij voor regeneratieve 

landbouw 

3. Campus voor integrale gezondheid 

4. Hangar als kloppend hart 

 

 

 

1. Dorp voor betekenisvol leven 



Momenteel ligt in het hart van Zonnestraal een verpleeghuis voor bewoners met zware dementie 

(Zonnehoeve). De vraag was: kan op Zonnestraal aan meer diverse groep zorg worden aangeboden? 

En is het mogelijk om te zoeken naar groepen die meer aansluiting hebben bij het wonen op een 

landgoed en in een bos?  

Verschillende organisaties zien hier kansen en hebben samen een plan uitgewerkt dat vooral gericht 

is op groepen die net even een steun nodig hebben om zelfstandig te kunnen leven. Zodat je mee 

kunt blijven doen in de samenleving en je tegelijkertijd de zorg krijgt die je nodig hebt. ‘Betekenisvol 

leven’, zo vatten deze organisaties het samen. 

• Hilverzorg, eigenaar van Zonnehoeve, wil 130 nieuwe woningen realiseren voor mensen die 

aan de rand van het landgoed, op de plek van het huidige kampeerterrein. Zij denken daarbij 

aan patiënten die (nog) mobiel zijn en mee kunnen helpen bij het onderhoud van het bos, in 

de tuinen en op de velden – die dichtbij deze nieuwe locatie liggen. Dat kunnen bijvoorbeeld 

patiënten zijn met Korsakov en mensen met geriatrische klachten. 

• Ook ouders en betrokkenen bij ACIC (autistische jongeren) en Spoor 6 (verslavingszorg) zien 

kansen en hebben zich aangesloten bij deze coalitie. De autistische jongeren kunnen hier 

zelfstandig wonen met begeleiding op maat, bijvoorbeeld door een buddy: ‘Aut in de Woods’. 

Deze woningen liggen meer naar het hart van het landgoed, in een eigen dynamiek die 

minder op zorg gericht is dan de doelgroepen van Hilverzorg. De mensen die door Spoor 6 

worden begeleid, verblijven hier tijdelijk, als laatste stap in hun traject richting 

zelfstandigheid. We zoeken ook naar mogelijkheden om woonruimte aan te bieden aan jonge 

zorgmedewerkers die op Zonnestraal werken maar (nog) geen eigen woonruimte in de buurt 

hebben kunnen vinden, vergelijkbaar met het concept van de Juf Nienke woningen in 

Amsterdam. Hiermee worden verschillende doelen bereikt: voldoende zorgpersoneel, 

maatwerk en betrokken zorg in de directe nabijheid, sociale veiligheid van het landgoed, 

woon- en leefgemeenschap Zonnestraal, minder woon-werkmobiliteit. 

Wat nieuw gebouwd wordt, wordt bijzonder en duurzaam. Zo sluiten we aan bij de oorspronkelijke 

kwaliteit van ontwikkelingen die Zonnestraal zo eigen maakt. Een andere manier van zorg heeft 

bijvoorbeeld waarschijnlijk ook invloed op de manier van wonen en zal eveneens ‘anders’ zijn. We 

onderzoeken niet alleen duurzame principes, maar ook hoe je bijvoorbeeld meer ‘buiten’ kunt zijn, 

ook in je woning. En hoe je meer ‘samenleeft’, terwijl je toch je eigen plek hebt. 

De verplaatsing van verpleeghuis biedt ruimte in het hart van het landgoed. Die ruimte wordt met 

name ingezet voor landschapsverbetering en natuurontwikkeling. Ook biedt het de kans om diverse 

cultuurhistorische elementen (paden en landschap) te herstellen. 

Vragen en opmerkingen 

De presentatie is volledig en sluit aan bij de ambities van de initiatiefnemers  

• Juist de samenhang maakt het sterk 

• Het is een goed idee om nog meerdere referentieprojecten toe te voegen. Een belangrijk 

criterium is dat dit plekken zijn waar verschillende zorggroepen met elkaar samenwonen. 

• Tip: Omring – het meest groene verpleeghuis op Texel dat een sterke samenhang heeft met 

de eilanders. 

• Tip: benoemen dat het geen crisisopvang betreft  

• Tip: noemen dat we mogelijkheden willen bieden aan mantelzorg (daaraan is een groot 

tekort). 



2. Boerderij voor regeneratieve landbouw 

 

In deze coalitie hebben zich 15 organisaties aangesloten die vorm willen geven aan een andere 

manier van landbouw: landbouw die werkt volgens regeneratieve principes. Samen hebben ze een 

plan opgesteld voor de ontwikkeling van een ‘gezamenlijke boerderij’ die zich uitstrekt over de gehele 

eng. Binnen deze boerderij werken deze ondernemers samen, ieder vanuit hun eigen expertise.  Alle 

ondernemers die op dit moment actief zijn op de eng zijn hierin betrokken en willen hierin mee, zoals 

CSA-Land in Zicht, Landgoed de Rading, Wijngaard Zonnestraal, Andromeda, Piment Catering, 

Davelaar Biologisch en Voedselvereniging Ons Eten Hilversum. 

De boerderij omvat tuinen, weides en akkers, een voedselbos, een kas (op de plek waar nu de 

tunnelkassen zijn) en een zorgboerderij (in het zuidelijke deel). Behalve voedselproductie zijn het 

vergroten van biodiversiteit en het vasthouden van water belangrijke doelen.  

Ook om te wandelen en mee te helpen wordt dit een aantrekkelijk gebied. De tuinen liggen dichtbij 

de nieuwe te ontwikkelen woon/zorg-communities, zodat bewoners hier gemakkelijk mee kunnen 

werken of kunnen komen kijken hoe de boel erbij staat. Vanaf deze tuinen in het noorden loopt straks 

een wandelpad, ook geschikt voor rolstoelen, naar de nieuw te ontwikkelen zorgboerderij in het 

zuiden, langs de natuurlijke velden, akkers en het voedselbos.  

De inzet van dieren is een belangrijk aspect van regeneratieve landbouw: zij houden de natuur en 

landbouwgronden gezond en brengen de ontwikkeling van biodiversiteit in een soort 

stroomversnelling. De inzet van grazers, zoals runderen en schapen, is bekend. Daarnaast worden ook 

steeds vaker ganzen en varkens ingezet. De nieuwe zorgboerderij is vooral bedoeld om ruimte te 

bieden aan deze dieren.  



De dierenweide, op dit moment naast Zonnehoeve, blijft behouden. We gaan met de betrokkenen in 

gesprek over mogelijke en geschikte plekken.  

 

Vragen en opmerkingen 

Op welke doelgroep richt de nieuwe zorgboerderij zich? 

Daar is op dit moment nog geen invulling voor. De boerderij is onder meer opgenomen omdat ruimte 

nodig is om de dieren onderdak te bieden die een rol gaan spelen in de regeneratieve principes van 

natuur- ontwikkeling en beheer. Ook biedt het ruimte aan andere zorgfuncties die een belangrijke 

programmatische aanvulling kunnen zijn. Ook organiseer je hier een toegang tot het landgoed. In het 

noordelijke gebied blijft, net als nu, een plek waar mensen met een zorgvraag aan de slag kunnen (in 

de tuinen, in de kas en bij de Hangar).  

• Nadat er groen licht is voor dit Toekomstplan, kunnen we een meer gedetailleerde uitwerking 

maken die duidelijkheid geeft over een precieze invulling van de eng en een planning in tijd. 

Dit geeft dan ook duidelijkheid aan de diverse ondernemers en organisaties in het gebied. 

• Andromeda geeft aan dat ze nagaan hoe zij deze ontwikkeling op de eng kunnen versterken. 

Ze willen graag deelnemen en hebben een aantal mooie ideeën in gedachten.   

• De zorgboerderij werkt met een grote groep kwetsbare mensen, we kijken graag hoe we in 

het gehele proces ook zorgvuldig met deze groep om kunnen gaan. Veranderingen moeten 

zorgvuldig kunnen plaatsvinden. Kijken hoe we dit aanpakken tegen die tijd.  

 

4. Hangar als kloppend hart 

 



Op de plek van de voormalige hangar komen functies van alle coalities samen en bieden we ruimte 

aan het verhaal van Zonnestraal. Het is de plek waar je graag naartoe gaat als je meer te weten wilt 

komen over alle aspecten van het natuurlandgoed – zowel van vroeger als nu - waar ruimte is voor 

retraites, trainingen die aansluiten bij de thema’s van de Campus en regeneratieve landbouw, kun je 

eten en drinken van de Boerderij, worden producten van de Boerderij verwerkt in werkplaatsen en 

vind je een winkel waar je dit alles kunt kopen. 

Vragen en opmerkingen 

• Het is mooi als de Hangar ook in de winter een bijzondere plek is om te zijn 

• Oog houden voor de rust, ook in relatie tot de avondprogrammering in de Hangar 

 

Thema’s  

We benaderen het gebied als één geheel en komen daarin meerdere thema’s tegen die aandacht 

nodig hebben, zoals ecologie, evenementen en verkeer en vervoer.  

 

Thema: ecologie  

 

De bovenstaande kaart en toelichting geven de ontwikkelingsrichting aan.  

• Op sommige plekken gaat bos weg, op sommige plekken voegen we juist toe. Wat belangrijk 

is, is dat we per saldo meer bos toevoegen.  



• De verplaatsing van het zorgcomplex – vanuit het hart naar de rand – levert meer ruimte voor 

natuur op. 

• De verwijderen van verhardingen zoals voor parkeerplaatsen levert meer ruimte natuur op. 

 

Thema: evenementen 

 

 

De gemeenteraad vraagt om een locatieprofiel voor evenementen. Ook bij bewoners bestaat de 

behoefte aan duidelijkheid over wat mag en niet mag. 

Het bovenstaande overzicht geeft aan hoe wij op Zonnestraal dat in de toekomst voor ons zien. Het 

komt erop neer dat het uitgangspunt zou moeten zijn dat een evenement aansluit bij de missie van 

Zonnestraal. Ook moet het passen bij wat de natuur kan dragen, bij wat bewoners OK vinden en dat 

het landgoed toegankelijk blijft voor een brede groep mensen. 

Deze uitgangspunten willen we, samen met de ondernemers en bewoners van Zonnestraal, vertalen 

naar concrete aantallen, momenten en soorten evenementen. Ook gaan we na hoe de handhaving 

kan plaatsvinden. We willen de evenementen concentreren op drie plekken: de Hangar, het 

amfitheater en de Campus. 

Op deze manier willen we overlast door bijvoorbeeld geluid en verkeer in de hand houden.   

 

  



Thema: bereikbaarheid en verkeer 

 

Op de bovenstaande plattegrond zijn de hoofdlijnen opgenomen. 

• Voetgangers: we veranderen de structuur, door drie noord-zuid routes toe te voegen 1.)langs 

de rading (nu is er alleen een fietspad), 2.) een pad langs de bosrand en 3.) de historische 

slinger tussen noord-oost en het midden van het landgoed. In de loop der tijd zijn veel kleine 

paadjes ontstaan. Een deel daarvan willen we teruggeven aan de natuur, zodat meer rust in 

het gebied ontstaat.   

• Fietsers: de hoofdfietsroutes blijven zoals ze zijn, zodat alles goed bereikbaar blijft. Langs de 

Hangar wordt een route verbeterd (na verplaatsing van Zonnehoeve). De route richting 

Loosdrecht loopt momenteel dood bij het waterwingebied. Wellicht kan in de toekomst de 

route worden doorgetrokken over Vitens -terrein.  

• Bus: als Hilverzorg naar de rand van het gebied verhuist, kunnen werknemers gebruik maken 

van de bushalte van de gemeentehuis Wijde Meren. Dan zou de bushalte bij het paviljoen 

wellicht kunnen komen te vervallen. We onderzoeken hoeveel invloed dit heeft op de 

werknemers/klanten van de huidige bedrijven en bewoners. Wellicht kunnen we de 

bereikbaarheid op peil houden door de inzet van een shuttle.  

• Parkeren: op dit moment telt Zonnestraal 565 parkeerplaatsen (inclusief plaatsen bij de flats 

en bedrijven). Volgens de huidige parkeernormen kan Zonnestraal toe met 200 plekken 

minder.   

Rekening houdend met de nieuwe situatie, waarin we bebouwing en functies toevoegen, 

volstaan 500 parkeerplaatsen. Dat willen we concentreren op verschillende plekken: de plek 

van het huidige verpleeghuis en kleine parkeerplaatsen aan noord- en zuidkant die via de 

Rading worden ontsloten.  



We denken ook na over een mogelijkheid om parkeren te reguleren, zodat de plekken op 

Zonnestraal zoveel mogelijk gebruikt kunnen worden voor de groepen die hier wonen, 

werken of op een andere manier deelnemen aan het programma dat we bieden.  

• Mobility-hubs: vanuit de grotere parkeerplaatsen (nieuwe locatie Hilverzorg en oude locatie 

Hilverzorg) willen we onderzoeken of we deelvervoer kunnen organiseren die je tussentijds of 

aanvullend verder brengt.  

Vragen 

Voor werknemers die minder mobiel zijn, is het nodig om goed bereikbaar te blijven. Is dit 

meegenomen in het plan? 

We hebben bij alle plekken waar bedrijvigheid is, parkeerplekken opgenomen. Op een kleiner 

detailniveau komt dit punt nogmaals voorbij. We kijken dan of er nog iets extra’s nodig is en hoe we 

het zo kunnen reguleren dat de plekken gebruikt kunnen worden door de mensen die deze ook echt 

nodig hebben. 

 

Overzicht ruimtegebruik voor groen en programma 

 

Het bovenstaande overzicht laat zien hoeveel m2 beschikbaar komt voor natuur (groen) en 

programma (bebouwing, wegen en parkeren). Ook kun je zien hoeveel m2 dit nu is (huidige situatie), 

hoeveel m2 het huidige bestemmingsplan toestaan/vraagt (vigerende bestemmingsplan) en hoeveel 

m2 hiervoor is opgenomen in het toekomstige plan. 

 



Belangrijke conclusies: 

• In het toekomstplan is meer ruimte opgenomen voor natuur. Die ruimte komt voornamelijk 

beschikbaar door de verplaatsing van Zonnehoeve en het weghalen van het overschot aan 

verhardingen. 

• We voegen minder bebouwing toe dan conform het huidige bestemmingsplan mogelijk is. 

 

 

Fasering en ontwikkelstrategie 

 

 

Dit overzicht geeft de planning en fasering van verschillende onderdelen weer. 

 

Algemene vragen en opmerkingen 

Worden voor nieuw te bouwen onderdelen ook uitgangspunten opgesteld, zoals dat voor 

evenementen wordt gedaan? 

De gemeente vraagt voor nieuwbouw altijd om een beeldkwaliteitsplan. Omdat Zonnestraal een 

monument is, zal ook Commissie Ruimtelijke Kwaliteit en Monumenten meekijken en adviseren. De 

kwaliteit wordt dus vanuit meerdere invalshoeken gewaarborgd. In het Toekomstplan gaan we wel al 

in op ontwerpprincipes als opstap richting beeldkwaliteitsplan. Zoals dat de inspirerende 

geschiedenis een rol moet spelen, dat het uitermate vooruitstrevend zou moeten zijn en principes 

zoals ‘buiten zijn is beter dan binnen’. Wat betreft duurzaamheid zien we dat de ontwikkelingen 



elkaar snel opvolgen. Als je werkt volgens de principes van Duiker, richt je je overigens eigenlijk bijna 

vanzelfsprekend op een manier van ontwikkelen die in principe niet belastend is voor de natuur.  

 

 

3. Campus voor integrale gezondheid 

Sanne Kok heeft samen met een aantal mede-initiatiefnemers een presentatie gehouden voor de 

initiatieven die binnen deze coalitie de ruimte krijgen. Je vindt de presentatie via deze link op de 

website van Natuurlandgoed Zonnestraal.  

Vragen en opmerkingen 

Is voeding ook een onderdeel van het aanbod dat jullie voor ogen hebben? 

Ja, de verbinding met voeding zien we heel duidelijk. 

Hilverzorg informeert of de ideeën die zij zelf hebben over een ‘vitaliteitshuis’ in Hilversum in dit 

initiatief ondergebracht zou kunnen worden. 

De initiatiefnemers gaan hierover graag in gesprek. 

• Meerdere aanwezigen geven aan aanknopingspunten te zien en te willen aanhaken.  

• Invalshoek: om weer te gaan leren, moet je het leren weer opnieuw leren. Dit principe 

zouden we hier ook graag de ruimte willen geven 

 

Afronding 

Dank voor de belangstelling en aandacht. Binnenkort wordt een verslag van deze bijeenkomst 

rondgestuurd, waarin ook alle afbeeldingen uit de presentatie worden verwerkt. Deze worden ook 

opgenomen op de website. 

https://natuurlandgoedzonnestraal.nl/wp-content/uploads/2024/05/25-04-2024-Ambitiedocument-Campus-Zonnestraal.pptx.pdf

